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145. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 16277
Sagsid.:
Initialer: anel
Åben sag

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Godkendt.
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146. Oplæg vedrørende turismeindsats 
Dok.nr.: 17058
Sagsid.: 17/13788
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
På baggrund af drøftelsen i forrige Økonomi- og Erhvervsudvalgsmøde med ProVarde, og 
på baggrund af nogle generelle overvejelser om Varde Kommunes brandingstrategi med 
videre i relation til kommunens turismeindsats, vil Henrik Vej Kastrupsen og Peter 
Nielsen give et oplæg om nogle ideer, som kan være med til at gavne Varde Kommunes 
turismeindsats.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at punktet drøftes

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Drøftet.
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147. Budgetopfølgning 1. kvartal 2018 for Udvalget for Økonomi 
og Erhverv

Dok.nr.: 16984
Sagsid.: 18/3976
Initialer: jonq
Åben sag

Sagsfremstilling
Budgetopfølgningen pr. 31. marts 2018 viser et samlet mindreforbrug på i alt 0,5 mio. 
kr. ekskl. budgetoverførsler fra sidste år. Inklusiv overførsler fra 2017 forventes et 
samlet mindreforbrug på 18,5 mio. kr., hvoraf godt halvdelen forventes overført til 2019 
og knap halvdelen tilført kassebeholdningen.

(Ekskl. 
Overførsler)

(Inkl. 
overførsler)

Redningsberedskab mv. 14,9 1,0 14,9 0,0 -1,0

Kollektiv trafik og handikapkørsel 1,7 0,1 1,9 0,2 0,1

Fællesudgifter og administration mv. 360,0 16,9 359,3 -0,7 -17,6
Poltisk organisation 11,1 1,1 12,2 1,1 0
Administrativ organisation 283,7 11,8 286,5 2,8 -9
Erhvervsudvikling, turisme og landdistrikter 8,8 1,1 9,9 1,1 0
Puljer (løn og barsel, tjenestemænd, forsikring mv.) 56,4 2,9 50,7 -5,7 -8,6

Samlede merindtægter/mindre udgifter -8,7 -18,6
Samlede merudgifter/mindre indtægter 8,2 0,1
I alt 376,6 18,0 376,1 -0,5 -18,5

Budgetopfølgning pr. 31. marts 2018 - DRIFT (beløb i mio. kr.)

Udvalget for Økonomi og Erhverv

Korrigeret budget
ekskl. budget-

overførsler

Budget- 
overførsler fra 
2017 til 2018

Forventet 
regnskabs-

resultat 2018

Forventet afvigelse
(- = mindreforbrug)

De væsentlige afvigelser pr. 31. marts 2018 er som følgende, jf. bilag:

 På den kollektive trafik og handikapkørsel forventes et merforbrug på 0,2 mio. kr. 
baseret på seneste opgørelse, hvor forbruget overstiger de budgetterede 
forventninger. 

 For den politiske organisation forventes et merforbrug på 1,1 mio. kr. ekskl. 
overførsler, hvilket skyldes afregning af eftervederlag til fratrådte 
udvalgsformænd, samt opstart af nyvalgte byrådsmedlemmer. Merudgiften 
dækkes af budgetoverførsler fra 2017.

 Der forventes et merforbrug på en række puljer ift. indeværende års budget 
ekskl. overførsler på 5,8 mio. kr., da der forbruges af tidligere års 
budgetoverførsler. 

 Der forventes et mindreforbrug på 3 mio. kr., på en række konti, som også havde 
et mindreforbrug i 2017. Mindreforbruget forventes tilført kassen ved årets 
udgang. 

 Det forventes, at overførslen på 1,1 mio. kr. i erhvervsudvikling, turisme og 
landdistrikter bliver brugt i år, da der er tale om et udskudt projekt fra 2017.

 For arbejdsskadeerstatninger forventes et mindreforbrug på 1,5 mio. kr., som 
tilføres kassen.
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 Det forventes at der tilføres 4,2 mio. kr. til kassen fra den tekniske reserve på 10 
mio. kr., som skulle reducere risikoen for en eventuel regnskabssanktion. Der er 
forbrugt 5,8 mio. kr. af reserven ifm. udbud af rengøring.

Forvaltningens vurdering
Der foreligger en målsætning om stram rammebudgettering, således at der ikke bevilges 
tillægsbevillinger finansieret af kassebeholdningen. Det er væsentligt, af hensyn til 
kommunens økonomi, at de enkelte udvalg så vidt muligt selv finansierer eventuelle 
merudgifter indenfor egen udvalg, uanset om merforbruget skyldes forhold som udvalget 
ikke har indflydelse på. 

Budgetopfølgningen er foretaget på et tidligt tidspunkt af året, hvorfor 
budgetopfølgningen er behæftet med en vis usikkerhed

Konsekvens i forhold til visionen

Retsgrundlag
Varde Kommunes Økonomiregulativ

Bilag:
1 Åben Udvalget for Økonomi og Erhverv_Budgetopfølgning 31. marts 

2018.XLSX
74040/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at Udvalget for Økonomi og Erhverv tager budgetopfølgningen til efterretning.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Budgetopfølgningen blev taget til efterretning.
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148. Budgetopfølgning pr. 1. kvartal 2018 - samlet oversigt
Dok.nr.: 16861
Sagsid.: 18/3976
Initialer: jonq
Åben sag

Sagsfremstilling
Der udarbejdes en samlet budgetopfølgning for budgetåret 2018 tre gange i løbet af 
2018 for henholdsvis 1. kvartal, 2. kvartal og 3. kvartal. Budgetopfølgningen for 1. 
kvartal er behandlet i fagudvalgene og direktionen i maj måned. Udvalget for Plan og 
Teknik behandler dog først budgetopfølgningen for udvalgets område den 22. maj. 

Budgetopfølgningen for fagudvalgene viser et samlet merforbrug på 4,7 mio. kr. i forhold 
til det korrigerede budget for 2018 eksklusive budgetoverførsler, jf. tabel nedenfor. 
Merforbruget kan primært henføres til, at en række af fagudvalgene på nuværende 
tidspunkt forventes at forbruge af budgetoverførslerne fra 2017 til 2018.

(Ekskl. 
overførsler)

(Inkl. 
overførsler)

Økonomi og Erhverv 376,4 18,0 375,9 -0,5 -18,5
Plan og Teknik 119,7 3,1 123,4 3,7 0,6
Børn og Læring 879,9 29,6 886,1 6,2 -23,4
Kultur og Fritid 77,7 2,5 79,0 1,3 -1,2
Social og Sundhed 849,9 15,0 848,7 -1,2 -16,2
Arbejdsmarked og 
Integration 651,2 0,0 646,4 -4,8 -4,8

I alt netto drift 2.954,8 68,2 2.959,4 4,7 -63,5

Drift fordelt på 
udvalg: (mio. kr.)

Korrigeret 
budget

ekskl. budget-
overførsler

Budget- 
overførsler 
fra 2017 til 

2018

Forventet 
regnskabs-

resultat 2018

Forventet afvigelse   
(- = mindreforbrug)

= mindreforbrug el. merindtægter = merforbrug el. mindreindtægter

De væsentlige afvigelser for de enkelte udvalg er, jf. bilag:

 For udvalget for Økonomi og Erhverv forventes et mindreforbrug på 0,5 mio. kr. 
ift. det korrigerede budget ekskl. overførsler. Der forventes pt., at der forbruges 
godt 8 mio. kr. af de overførte midler fra 2017. Det modsvares af et forventet 
mindreforbrug på 4,5 mio. kr. på andre områder, bl.a. arbejdsskadeforsikringer. 
Endvidere forventes, at der tilføres 4,2 mio. kr. til kassen fra den tekniske reserve 
på 10 mio. kr. i 2018, som skulle reducere risikoen for en eventuel 
regnskabssanktion, eksempelvis hvis institutionerne forbruger af deres opsparede 
overskud. Der er forbrugt 5,8 mio. kr. af reserven ifm. med udbud af rengøring. 
Inkl. budgetoverførsler forventes et mindreforbrug på 18,5 mio. kr., hvoraf godt 
halvdelen forventes overført til 2019 og knap halvdelen tilført kassen.

 For udvalget for Plan og Teknik forventes et merforbrug på 3,7 mio. kr. ift. det 
korrigerede budget ekskl. overførsler, hvilket primært skyldes, at der er en række 
opgaver, som er blevet udskudt fra 2017 til 2018. Merforbruget kan næsten 
dækkes af budgetoverførslerne fra 2017. Efter forbrug af budgetoverførsler 
forventes et merforbrug på 0,6 mio. kr., hvilket kan henføres til, at 
vejvandsbidraget er steget væsentligt i 2018. 
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 For udvalget for Børn og Læring forventes et merforbrug på 6,2 mio. kr. ift. det 
korrigerede budget ekskl. overførsler, hvilket skyldes et forventet forbrug på 7,6 
mio. kr. af de overførte midler på skoleområdet til udviklingstiltag, flere elever i 
specialklasser mv. Det modsvares i et vist omfang af, at der forventes en 
mindreudgift som følge af færre elever på efterskoler. Inkl. budgetoverførsler 
forventes et mindreforbrug på 23,4 mio. kr., hvoraf 21,9 forventes overført til 
2019, mens 1,5 mio. kr. forventes tilført kassen.  

 For udvalget for Kultur og Fritid forventes et merforbrug på 1,3 mio. kr. ift. 
indeværende års budget ekskl. overførsler, hvilket kan henføres til 
biblioteksområdets forbrug af overførsler, samt til lokaletilskud. Der er eller vil 
blive lavet planer for at undgå et merforbrug i 2019. Merforbruget forventes i 
2018 dækket af overførte midler fra 2017. Efter budgetoverførsler forventes 
således et mindreforbrug på 1,2 mio. kr. 

 For udvalget for Social og Sundhed forventes et mindreforbrug på 1,2 mio. kr. 
ift. det korrigerede budget ekskl. overførsler. Mindreforbruget kan henføres til 
ældreområdet, hvor der forventes et mindreforbrug på 4 mio. kr. Det modsvares i 
et vist omfang af, at der forventes et merforbrug på det specialiserede 
socialområde på 2,4 mio. kr. Det specialiserede socialområde følges der tæt op 
på. Der er også usikkerhed omkring den ændrede afregning af den kommunale 
medfinansiering af sundhedsvæsenet. 

 For udvalget for Arbejdsmarked og Integration forventes et mindreforbrug på 
4,8 mio. kr., hvilket primært skyldes, at udgifterne til integration forventes at 
falde med 8 mio. kr., samt at udgifterne til sygedagpenge og førtidspension 
forventes at falde med hhv. 4 og 3 mio. kr. Det modsvares i et vist omfang af, at 
udgifterne til fleksjob og ressourceforløb begge forventes at stige med 5 mio. kr. 
hver. Det bemærkes, at det er forudsat, at reduktionsforslagene fra 
effektiviseringskataloget til budget 2018 får den tiltænkte virkning, hvilket der bør 
følges op på til næste budgetopfølgning. 

Serviceudgifterne i 2018 forventes samlet set at ligge 9½ mio. kr. over det budgetterede 
i 2018, jf. tabel nedenfor, hvilket primært skyldes, at områderne forventes at bruge af 
deres budgetoverførsler fra 2017. 
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(Ekskl. 
overførsler)

(Inkl. 
overførsler)

Serviceudgifter 2.123,0 68,2 2.132,5 9,5 -58,7
Overførselsudgifter og forsikrede 
ledige

654,5 649,7 -4,8 -4,8

Medfinansiering 200,0 200,0 0,0 0,0
Refusion dyre enkeltsager -7,9 -7,9 0,0 0,0
Ældreboliger -14,8 -14,8 0,0 0,0
I alt netto drift 2.954,8 68,2 2.959,4 4,7 -63,5

Efterreguleringer af tilskud og 
udligning (Kommunerne har 
samlet set hævet skatten i 2018, 
hvilket medfører en sanktion fra 
regeringen)

0,7 0,7

Efterreguleringer for 2017 og 
midtvejsregulering for 2018 
vedrørende beskæftigelsestilskud

4,4 4,4

I alt 9,8 -58,3

Drift fordelt på udgifter               
(mio. kr.)

Korrigeret 
budget

ekskl. budget-
overførsler

Budget- 
overførsler 
fra 2017 til 

2018

Forventet 
regnskabs-

resultat 
2018

Forventet afvigelse   
(- = mindreforbrug)

For overførselsudgifterne forventes et mindreforbrug på 4,8 mio. kr., jf. beskrivelsen af 
arbejdsmarkeds- og integrationsområdet ovenfor, hvilket primært kan henføres til, at der 
er kommet færre flygtninge end budgetteret. Det modsvares dog af, at der forventes en 
negativ regulering på 4,4 mio. kr. i 2018 vedrørende de forsikrede ledige som følge af 
efter- og midtvejsregulering af beskæftigelsestilskuddet for 2017 og 2018. Endvidere 
bemærkes, at der som udgangspunkt vil ske en negativ efterregulering af bloktilskuddet 
på landsplan 2 år efter, hvis overførselsudgifterne er lavere end forudsat i 
økonomiaftalen (jf. budgetgarantien). Alt andet lige vil det betyde, at Varde Kommune vil 
få en negativ efterregulering i 2020. 

Der er endvidere udarbejdet oversigter med statusbeskrivelser på de budgetterede 
anlægsprojekter i 2018 samt anlægsprojekter, som er blevet overført til 2018. Der 
bemærkes, at som følge af blandt andet det midlertidige anlægsstop i 2017 er 
anlægsprojekter for i alt 78 mio. kr. blevet forsinket eller udskudt til 2018, hvilket 
kommer oveni de knap 110 mio. kr., som der oprindeligt var budgetteret med i 2018. På 
nuværende tidspunkt forventes anlægsudgifterne at udgøre 140 mio. kr. i 2018.

Forvaltningens vurdering
Det bemærkes, at det fremgår af budgetproceduren, at der arbejdes med en målsætning 
om stram rammebudgettering, således der i løbet af budgetåret ikke bevilges 
tillægsbevillinger finansieret af kassebeholdningen. Økonomiafdelingen vurderer, at for 
Udvalget for Social og Sundhed kan merforbruget på det specialiserede socialområde 
dækkes af mindreforbruget på ældreområdet. 

Det er afgørende, at Varde Kommune bidrager til, at kommunerne samlet set overholder 
servicerammen for at undgå sanktioner og dermed en reduktion af statens tilskud til 
kommunerne. Såfremt kommunerne samlet set overskrider servicerammen, og Varde 
Kommune eksempelvis overskrider de budgetterede serviceudgifter med 10 mio. kr., kan 
det medføre en individuel sanktion på 6 mio. kr. til kommunen. Budgetopfølgningen er 
dog foretaget på et forholdsvis tidligt tidspunkt på året, hvorfor budgetopfølgningen er 
behæftet med en vis usikkerhed. 
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Det er også afgørende, at kommunerne samlet set overholder anlægsrammen. Varde 
Kommune ser dog på nuværende tidspunkt ud til at bruge mere på anlægsprojekter i 
2018 end oprindeligt budgetteret som følge af en række anlægsprojekter i 2017 er blevet 
udskudt til 2018. Det vil derfor være vigtigt at følge de kommende udmeldinger fra KL 
vedrørende forventningerne til anlægsudgifterne i 2018. 

Økonomiafdelingen deltager på udvalgsmødet og gennemgår budgetopfølgningen.

Retsgrundlag
Varde Kommunes Økonomiregulativ.

Bilag:
1 Åben Budgetopfølgning 31. marts 2018 57776/18
2 Åben Anlæg pr. 31.03.2018 - Samtlige udvalg - Budgetopfølgning 53248/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at budgetopfølgningen tages til efterretning, 
at det indstilles til Byrådet, at der ikke gives tillægsbevilling finansieret af kassen til 1. 
budgetopfølgning,
at fagudvalg ved udsigt til budgetoverskridelse skal stille forslag til finansiering.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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149. Forslag til budget 2019-2022 for Udvalget for Økonomi og 
Erhverv

Dok.nr.: 17021
Sagsid.: 18/64
Initialer: jonq
Åben sag

Sagsfremstilling
Ifølge budgetproceduren for budget 2019 skal Udvalget for Økonomi og Erhverv 
udarbejde omprioriteringsforslag for 3,42 mio. kr. på udvalgets område.

Desuden medfører budgetproceduren, at fagudvalgene skal finansiere nye driftsønsker 
indenfor udvalgets område. Udvalgene kan endvidere kun komme med nye anlægsønsker 
i 2020, 2021 eller 2022, hvor der er uprioriterede puljer på hhv. 18, 40 og 80 mio. kr. 
Hvis udvalgene har nye anlægsønsker i 2019 skal udvalget pege på, hvilke allerede 
besluttede anlægsprojekter, som det ønsker skal udgå eller udskydes. 

Senest til udvalgsmødet den 13. juni skal Udvalget for Økonomi og Erhverv have 
behandlet nye ønsker, forslag til finansiering, samt tekniske ændringer, som udvalget 
ønsker at fremsende til budgetforhandlingerne for budget 2019.

I bilag er vedlagt en oversigt over udkast til forslag, som Udvalget for Økonomi og 
Erhverv kan tage afsæt i til drøftelserne, herunder:

 Omprioriteringsforslag for Udvalget for Økonomi og Erhverv
 Nye driftsforslag for Udvalget for Økonomi og Erhverv, samt forslag til 

modsvarende finansiering
 Nye anlægsforslag for Udvalget for Økonomi og Erhverv
 Investeringsforslag fra andre udvalg, der medfører øgede administrative udgifter 

på konto 6. 

Forvaltningens vurdering
Det bemærkes, at nogle af forslagene skal der arbejdes videre med frem mod 
udvalgsmødet den 13. juni. 

Forvaltningen vurderer, at det bør foretages en administrativ opfølgning af, hvorvidt 
investeringsforslag har den ønskede effekt.

Bilag:
1 Åben Oversigt over forslag til budget 2019 - Udvalget for Økonomi og 

Erhverv 23.05.18.DOCX
75439/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at Udvalget for Økonomi og Erhverv drøfter, hvilke omprioriteringsforslag udvalget 
ønsker at fremsende til budgetforhandlingerne, 
at Udvalget for Økonomi og Erhverv drøfter, hvilke nye driftsønsker (samt modsvarende 
forslag til finansiering), som udvalget ønsker at fremsende til budgetforhandlingerne, og
at Udvalget for Økonomi og Erhverv drøfter, hvilke nye anlægsønsker udvalget ønsker at 
fremsende til budgetforhandlingerne.
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Drøftet.
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150. Status - Implementering af persondataforordningen
Dok.nr.: 17031
Sagsid.: 18/3804
Initialer: dakr
Åben sag

Sagsfremstilling
God databehandlingsskik ved digital behandling af persondata og databeskyttelse er ikke 
et nyt lovkrav i Danmark. Der har siden år 2000 været vedtaget lovgivninger i form af 
Persondataloven og Sikkerhedsbekendtgørelsen for behandling af personoplysninger. Der 
følger dog midlertidig en række nye krav, når den nye persondataforordning træder i 
kraft den 25. maj 2018. 

EU-dataforordningen skal blandt andet ses som udtryk for et ønske om, at reducere 
risikoen for lækage af store mængder fortrolige personoplysninger. En trussel, som har 
været i generel stigning siden år 2000. DR lavede en rundspørge i 2016, som viste, at 47 
ud af 54 kommuner havde oplevet brud på IT-Sikkerheden i 2016 - og at denne tendens 
var stigende.
  
Som følge af de nye krav i forordningen, vil der fra datamyndighedernes side komme 
øget fokus på, at reglerne overholdes. Arbejdet med datasikkerhed er en opgave, som 
gradvist skal udbygges ud fra en erkendelse af, at det tager tid og vil påvirke løsningen 
af de daglige opgaver for mange. Samtidig har man dog mulighed for at optimere og 
effektivisere gennem en kombination af nye teknologiske løsninger og reviderede 
arbejdsprocesser.
   
Implementeringen af persondataforordningen er en omfattende opgave og Varde 
Kommune har (på lige fod med hovedparten af de øvrige kommuner) – et efterslæb i 
forhold til arbejdet med informationssikkerhed. Det er som følge af dette efterslæb ikke 
muligt, at sikre fuld implementering af disse punkter inden forordningen træder i kraft 
den 25. maj 2018. 

KL offentliggjorde i februar 2018 11 opmærksomhedspunkter, som kommunale 
direktioner skal være opmærksomme på ved implementering af 
databeskyttelsesforordningen. KL anbefaler, at disse 11 punkter bør være implementeret 
inden dataforordningens ikrafttrædelse den 25. maj 2018. 

KL´s opmærksomhedspunkter: (For en nærmere beskrivelse af punkterne henvises til 
bilag 1.)

1. Etablér en implementeringsorganisation 
2. Brug årlige sikkerhedsmålinger og analyser til at øge sikkerheden 
3. Udpeg databeskyttelsesrådgiver 
4. Informér medarbejderne om de databeskyttelsesregler, der gælder pr. 

25. maj 
5. Indgå databehandleraftaler 
6. Færdigudfyld fortegnelser, når de kommer fra KL i 1. kvartal 2018
7. Tilret blanketter ift. nye oplysninger til borgerne
8. Implementér de nødvendige processer og arbejdsgange, herunder 

proces for   håndtering og dokumentation af sikkerhedsbrud
9. Sørg for, at it-systemerne lever op til databeskyttelseskravene  
10. Implementér de nye sikkerhedskrav  
11. Udarbejd evt. konsekvensanalyser.
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Bemærkninger til udvalgte opmærksomhedspunkter.

Punkt 1 – ”Etablér en implementeringsorganisation /Etablering af Sikkerhedsudvalg”
Persondataforordningen fylder cirka 1200 sider og stiller store krav til blandt andet 
dokumenteret kontrol på alle niveauer med optagelse, håndtering, opbevaring og 
sletning af klassificerede personoplysninger. 

Derfor anbefaler KL, at kommunerne etablerer en decideret implementeringsorganisation, 
som kan trække på medarbejdere med viden om databeskyttelsesjura, datasikkerhed, 
IT, digitalisering, arbejdsgange/arbejdsprocesser, HR samt ledelse. En implementerings-
organisation, er ikke et decideret lovkrav i persondataforordningen, men mere en 
afgørende forudsætning for en vellykket implementering. 

I Varde Kommune benævnes implementeringsgruppen fremadrettet for 
”Sikkerhedsudvalget”. Det er første prioritet på nuværende tidspunkt i processen, at 
Direktionen godkender formen af og igangsættelse af et sikkerhedsudvalg, da 
sikkerhedsudvalget vil skulle arbejde videre med mange af de øvrige 
opmærksomhedspunkter. 

Der er på nuværende tidspunkt ikke udgivet vejledninger til alle dele af forordningen, 
eller etableret en praksis for forordningens anvendelse. 
I Varde Kommune skal den overordnede sikkerhedspolitik godkendes af Byrådet. 
Derudover er Direktionen overordnet ansvarlig for sikkerheden, og for at sikre strategisk 
retning og fastsætte sikkerhedsniveauet. For at varetage det daglige strategiske og 
taktiske arbejde med sikkerhed og implementering af persondataforordningen oprettes et 
Sikkerhedsudvalg.  Sikkerhedsudvalget udpeges af Direktionen og har bl.a. autorisation 
til at sikre implementering af persondataforordningen og tage beslutninger vedrørende 
implementeringen. 

Uddybning af sikkerhedsudvalgets funktioner samt den generelle fordeling af interne 
roller og funktioner mellem ledelse og medarbejdere fremgår af bilag 2. 

Det foreslås, at Sikkerhedsudvalget består følgende faste repræsentanter: 
 Kommunaldirektøren – som repræsentant for Direktionen og som formand for 

udvalget 
 Stabschefen
 Digitaliserings- og IT-chef (referent for sikkerhedsudvalget)
 Databeskyttelsesrådgiver 
 En repræsentant fra Kommunikation 
 Den juridiske kontaktperson til KL

Derudover foreslås at følgende repræsentanter ad hoc involveres:
 En repræsentant for de assisterende sikkerhedsansvarlige/Digitale Agenter 

(beskrivelse af funktioner jf. bilag 2) 
 En repræsentant for risikoejerne dvs. fagchefer/ledere (beskrivelse af funktioner 

jf. bilag 2) 

Sikkerhedsudvalgets opgaver: 
 At støtte Direktionen i spørgsmål omkring risikostyringen ved Varde kommune – 

herunder fastsættelsen af det nødvendige sikkerhedsniveau i henhold til 
udviklingen i trusselsbillede.
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 Færdiggøre ”Sikkerhedsbestemmelsen” (18/3804) – en central bestemmelse, som 
i detaljer angiver procedurerne og principperne for sikkerhedsvirksomheden ved 
Varde Kommune.

 Færdiggøre årshjulet for sikkerhedsvirksomheden ved Varde Kommune. 
 Etablere et IT-sikkerhedsberedskab, jf. GAP analysen. 
 Fastlægge uddannelsesbehov og behov for sikkerhedssoftware ud fra det af 

Direktionen besluttede sikkerhedsniveau.
 Forestå etableringen af et IT-sikkerhedsberedskab (Jf. GAP analysen, se 

hovedresultater under afsnittet uddybning af punkt 2 – Brug årlige 
sikkerhedsmålinger og analyser til at øge sikkerheden.)

 I forbindelse med implementering af persondataforordningen vurderes det meget 
sandsynligt, at der skal tilsidesættes økonomiske ressourcer til bl.a. uddannelse af 
medarbejderne og indkøb af IT-sikkerheds software. En vurdering af hvor store 
omkostninger der vil være i forbindelse med implementeringen, skal det nye 
sikkerhedsudvalg udarbejde med udgangspunkt i direktionens fastsatte 
sikkerhedsniveau.

Punkt 2 – ”Brug årlige sikkerhedsmålinger og analyser til at øge sikkerheden”
KL har siden 2016 udarbejdet fælleskommunale målinger og analyser af 
sikkerhedsarbejdet. Disse måleringer er for Varde Kommune ikke fuldstændige grundet 
manglende data. KL’s baseline analyse af disse data vurderes derfor ikke at være valid 
for kommunens vedkommende. 

Baggrund for manglende data: Varde Kommunes besvarelse af KL´s indsamling af data 
til baseline analysen i november 2017 blev baseret på en central vurdering af forholdene, 
da det ikke var muligt at indhente bidrag fra organisationen. For at målingerne 
fremadrettet skal blive mere anvendelige, kræver det større grad af tilbagemelding fra 
forvaltningerne. Arbejdet med KL´s opmærksomhedspunkter og etablering af et 
sikkerhedsudvalg vurderes at medvirke til større ”awareness” og fokus på området i 
organisationen. 

Udover KL`s fælleskommunale analyser er der den 12.-13. april gennemført en ekstern 
GAP-analyse af IT-sikkerheden i Varde Kommune. 
De primære resultater var: 

a. Efterslæb i forhold til IT-sikkerhed, og et afledt investeringsbehov i relation til 
uddannelse og indkøb af software.  Bl.a. bliver det i analysen vurderet, at IT- 
afdelingen ikke har fuldt med væksten i organisationen og der i forlængelse af 
dette er mangel på beredskabsressourcer til at varetage IT-Sikkerhed. (Jf. KL´s 
punkt 1 – skal sikkerhedsudvalget arbejde videre med resultaterne fra GAP-
analyse og rådgive Direktionen i beslutningsprocessen).

b. Anbefaling om at iværksætte følgende IT-sikkerhedsprojekter:     
a. Sporbarhed på persondata (jf. A 32-34 i forordningen) hvilket bl.a. kræver 

implementering af et LOG management system. Anskaffelsespris og 
omkostningerne til drift skal undersøges yderligere. (Jf. KL´s punkt 9)

b. Etablering af et IT-sikkerhedsberedskab (Jf. KL´s punkt 1) 
c. Målbar Awareness træning som afdækker brugernes forståelse og accept 

(jf. KL´s punkt 4). 
 
Uddybning af punkt 4 - Informér medarbejderne om de databeskyttelsesregler, der 
gælder pr. 25. maj
Som led i at løfte informationspligten for medarbejderne, er Varde Kommunes DPO 
tilmeldt den uddannelse, der sikrer den lovpligtige certificering af rollen.  I GAP analysen 
ses ligeledes en anbefaling, der omhandler, at der mangler målbar ”Awareness” træning, 
som bekræfter brugernes forståelse og accept. Denne opgave kræver løbende fokus fra 
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bl.a. Direktionen, fagcheferne og ikke mindst Sikkerhedsudvalgets side. Arbejdet er 
igangsat, men kræver her i opstart bl.a. samarbejde med HR. Dette samarbejde 
forventes igangsat snarest. Dernæst forventes, at der (i regi af Sikkerhedsudvalget) 
arbejdes på et forslag til en ”awareness” kampagne.    

Uddybning af øvrige opmærksomhedspunkter  
En overordnet status på alle KL´s opmærksomhedspunkter gennemgås i bilag 3. 
Ligeledes er påbegyndt en detail opgavediagram, som viser hvilke opgaver der (på 
nuværende tidspunkt) er i pipeline for de enkelte af opmærksomhedspunkterne. 
Detailopgavelisten skal revideres og kvalificeres i Sikkerhedsudvalget.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at Sikkerhedsudvalget bør etableres hurtigst muligt.  

Det er forvaltningens vurdering, at følgende kommunikationspunkter følges. 

At der informeres om status for implementering af persondataforordningen på: 
a. Adm. Chefgruppemøde den 3.maj
b. Lederforum den 18.maj 

At sagen sættes til orientering i 
c. Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23.maj
d.  Hoved MED-Udvalgsmødet den 21.juni

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Databeskyttelsesforordningen, Forvaltningsloven

Økonomi
Der kan forventes nogle omkostninger i forbindelse med implementering af 
Persondataforordningen. Økonomiske konsekvenser indarbejdes i Sikkerhedsudvalgets 
konkrete anbefalinger til Direktionen. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Anbefalinger_til_direktionens_opm-rksomhedspunkter.PDF 57482/18
2 Åben ORGANISERING ROLLER OG FUNKTIONER.pdf 61444/18
3 Åben Status og detailopgaver på KLs opmærksomhedspunkter.pdf 61432/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Direktionen,
at der etableres et Sikkerhedsudvalg og der udpeges deltagere hertil,
at oplæg til opgaver for Sikkerhedsudvalget og prioritering heraf godkendes.
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at de opstillede kommunikationspunkter følges og at sagen dermed sættes til orientering 
i Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23.maj samt på Hoved MED Udvalgsmødet den 
21.juni. 

Beslutning Direktionen den 25-04-2018

Fraværende: Mogens Pedersen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
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151. Vestbanen A/S - Generalforsamling og årsrapport
Dok.nr.: 17052
Sagsid.: 13/11339
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
Af Ejer- og Interessentstrategien for Vestbanen A/S fremgår bl.a.:

1. Generalforsamlingen
Varde Kommune stiller spørgsmål til Vestbanen A/S’ ledelse og fremsætter forslag 
til Vestbanens virke.

2. Udvalget for Økonomi og Erhvervs rolle i forhold til generalforsamling og 
årsrapport:
Udvalget skal forud for generalforsamlingen forholde sig til Vestbanen A/S’ 
dagsorden for generalforsamlingen og til den fremlagte årsrapport.

Fra Vestbanen A/S er det oplyst, at generalforsamling afholdes 4. juni 2018 og der er 
udsendt dagsorden og årsrapport samt udkast til nye vedtægter som er vedlagt som 
bilag.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Vestbanen - generalforsamling den 4. juni 2018 - Årsrapport 2017, 

Vestbanen AS (UDKAST) (1).pdf
74491/18

2 Åben Vestbanen - generalforsamling den 4. juni 2018 - Vedtægter 2018 - 
udkast.pdf

74490/18

3 Åben Vestbanen - generalforsamling den 4. juni 2018 - Dagsorden - 
Ordinær generalforsamling juni 2018.pdf

74488/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at Vestbanen A/S’ dagsorden til generalforsamling 4. juni 2018, årsrapport for 2017 
samt udkast til nye vedtægter drøftes.
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Drøftet.
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152. Retningslinjer for reklamer, sponsorstøtte og donationer
Dok.nr.: 17032
Sagsid.: 18/4004
Initialer: chki
Åben sag

Sagsfremstilling
I 2006 blev ”Lov om kommuners og regioners anvendelse af fast ejendom og løsøre til 
brug for reklamering for andre” vedtaget. Loven muliggør anvendelsen af kommunale 
ejendomme og løsøre til reklamering med visse begrænsninger. 
I sommeren 2017 har der været konkret henvendelse omkring opsætning af reklamer på 
kommunale bygninger og fokus på mulighederne for, at Varde Kommunes institutioner 
modtager donationer og sponsorater. Dette har skabt et behov for at skabe et fælles 
fundament for, hvordan disse muligheder håndteres i Varde Kommune. Der er i dag 
enkelte sponsoraftaler og donationer i Varde Kommunes institutioner. Mulighederne 
benyttes dog primært i hallerne i Varde Kommune. Retningslinjerne tager hensyn til 
eksisterende aftaler.

Retningslinjerne omhandler ikke Varde Kommune som sponsor, men de tilfælde hvor 
Varde Kommuner er modtager. 

Retningslinjerne omhandler kompetencen til at indgå aftaler om reklamer, sponsorstøtte 
eller donationer, samt opstiller etiske og æstetiske overvejelser.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at retningslinjerne giver de enkelte afdelinger og institutioner 
mulighed for at tage hensyn til lokale forhold og ønsker med hensyn til reklamer, 
sponsorstøtte og donationer. Samtidig giver retningslinjerne et fælles ståsted på tværs af 
kommunen. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Lov om kommuners og regioners anvendelse af fast ejendom og løsøre til brug for 
reklamering for andre.

Markedsføringsloven.

Økonomi
Retningslinjerne giver afdelinger og institutioner mulighed for at supplere deres økonomi 
og derved levere supplerende service til borgerne.

Høring
De enkelte afdelinger og institutioner er hørt om deres nuværende praksis. 
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Bilag:
1 Åben Retningslinjer for reklamer, sponsorstøtte og donationer 63472/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv, 
at retningslinjerne godkendes.

Beslutning Direktionen den 03-05-2018

Fraværende: Britta Boel

Direktionen anbefaler, at Ejendomme konsulteres ved ophæng af udendørs skiltning. 

Sagen overgives til politisk drøftelse.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Retningslinjerne blev godkendt med den tilføjelse, at Ejendomme konsulteres ved 
ophæng af udendørs skiltning.  
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153. Indførelse af tidsbestilling i de decentrale 
borgerservicefunktioner i forbindelse med udvidelse af 
opgaveporteføljen

Dok.nr.: 17034
Sagsid.: 18/4997
Initialer: hmar
Åben sag

Sagsfremstilling
Kommunens leverandør af pas og kørekortudstyr har gennem nogen tid arbejdet med 
udvikling af mobilt udstyr, der gør det muligt, at varetage opgaven med pas- og 
kørekortsudstedelse decentralt. 
Borgerservice har indgået aftale med leverandøren om levering af to sæt, hvilket vil gøre 
det muligt for os at udvide den hidtidige decentrale betjening. Der vil således inden 
længe kunne tilbydes betjening af borgere i forhold til pas og kørekort på de fire 
decentrale kontorer. Det forventes, at mange borgere vil gøre brug af denne mulighed.

For at sikre de bedst mulige forhold for både borgere med ærinde i Borgerservice, øvrige 
besøgende på bibliotekerne og medarbejderne i Borgerservice og på biblioteket, ønsker 
vi at indføre tidsbestilling på de decentrale kontorer for at undgå en stor mængde af 
ventende borgere. Når vi på forhånd kender belastningen de enkelte dage, kan 
bemandingen tilpasses og dermed yde den mest optimale service for borgerne. 

Tidsbestillingsmodulet er en del af vores nuværende nummersystem i Borgerservice og 
vil af borgeren selv kunne betjenes via kommunens hjemmeside eller ved telefonisk 
kontakt til kommunens hovednummer, hvor medarbejderne kan foretage 
tidsreservationen for borgeren. 

Det vil fortsat være en mulighed for borgeren at komme uden forudgående aftale. Hvis 
der er ledig kapacitet på det decentrale kontor på det pågældende tidspunkt, vil borgeren 
blive betjent med det samme, alternativt vil medarbejderen på stedet kunne reservere 
første ledige tidspunkt.
Borgerservice vil sørge for, at borgerne gøres bekendt med udvidelsen af 
opgaveporteføljen og at der samtidig indføres tidsbestilling.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at mange borgere vil gøre brug af de decentrale 
kontorer i forbindelse med udstedelse og fornyelse af pas og kørekort, og det er derfor 
nødvendigt at kunne styre belastningen for at undgå lang ventetid og deraf følgende 
utilfredshed. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Ingen
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Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv, 
at der indføres tidsbestilling i de decentrale borgerservicefunktioner, når 
opgaveporteføljen udvides til også at omfatte pas og kørekortsudstedelse. 

Beslutning Direktionen den 09-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev tiltrådt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv godkender, at der gives mulighed for 
tidsbestilling i de decentrale borgerservicefunktioner, når opgaveporteføljen udvides til 
også at omfatte pas og kørekortsudstedelse
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154. Ansøgning om kommunegaranti Skovlund-Ansager Hallen
Dok.nr.: 16920
Sagsid.: 10/6089
Initialer: JOBR
Åben sag

Sagsfremstilling
Skovlund-Ansager Hallen ansøger om kommunegaranti for et lån til finansiering af 
energibesparende foranstaltninger på 573.372 kr., jf. vedlagte ansøgning. 
 
Det underliggende lån finansieres af energibesparelsen, og der søges om 
kommunegaranti til et lån med en løbetid på 20 år. 
Det samlede projekt beløber sig til 674.445 kr.
 
Oplægget i ansøgningen er udarbejdet i samarbejde med Varde Kommune under 
hensyntagen til principperne for den afsatte renoveringspulje på halområdet og 
lånebekendtgørelsens bestemmelser om energibesparende foranstaltninger.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen har vurderet ansøgningen og gennemgået de underliggende bilag. Herved 
er det konstateret, at den ansøgte finansiering følger de principper, der gælder for 
tilsvarende aktiviteter i regi af Varde Kommune. Det vil sige, at det ansøgte lån årligt 
afdrages med et beløb, der svarer til besparelsen i energiudgifterne.
 
Energiberegningerne er udført af Varde Kommune.
 
Garantien kan stilles indenfor rammerne i lånebekendtgørelsen.

Retsgrundlag
Lånebekendtgørelsen med tilhørende vejledning.

Økonomi
Ved godkendelse af kommunegaranti påtager Varde Kommune sig en garantiforpligtelse 
overfor KommuneKredit svarende til den til enhver tid værende restgæld på det 
underliggende lån.

Bilag:
1 Åben Årsregnskab SA-hallen 2017 m-underskrift.pdf 65462/18
2 Åben Ansøgning om kommune kredit lån: - Budget 2018 med 

motionscenter.pdf
65457/18

3 Åben Ansøgning om kommune kredit lån 65422/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
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at der meddeles Skovlund-Ansager Hallen en kommunegaranti til et lån på 573.372 kr., 
der optages i KommuneKredit med løbende afdrag over 20 år.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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155. Mødeplan for 2019 i Udvalget Udvalget for Økonomi og 
Erhverv

Dok.nr.: 16785
Sagsid.: 18/2084
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Byrådet, Udvalget for Økonomi og Erhverv samt de stående udvalg skal for hvert 
regnskabsår træffe beslutning om, når og hvor deres respektive møder skal afholdes.

Endvidere kan udvalgene fastsætte regler om varigheden af sine møder.

Politik, Analyse og Digitalisering har udarbejdet et forslag til mødeplan 2019 for de 
politiske udvalg og Byrådet, hvor der bl.a. er taget hensyn til de stående udvalgs sagers 
eventuelle videre behandling i Udvalget for Økonomi og Erhverv/Byrådet.

Udgangspunktet er bl.a. nedenstående tidligere aftalte vilkår:
 Ingen møder i ugerne 7, 16, 42 og 52  
 Ingen møde den 1. marts (HEC fødselsdag)
 Ingen møde den 5. september (flagdag)
 Ingen møder når der er KL arrangementer samt Folkemøde på Bornholm
 Ingen udvalgsmøder fredag 
 Byrådsmøde så vidt muligt 1. tirsdag hver måned
 UØE onsdag ugen før byrådsmøde 
 Hidtil ønske til KF-møderne mandag kl. 13.00   
 Hidtil ønske til BL-møderne tirsdag kl. 13.00 
 Hidtil ønske til PT-møderne torsdag kl. 12.30 (ønske om 2 møder i juni og 

december)
 Hidtil ønske til SS-møderne tirsdag kl. 08.15
 Hidtil ønske til AI-møderne torsdag kl. 08.00
 1 årligt dialogmøde mellem ProVarde og UØE i efteråret
 2. behandling af budget er integreret i de ordinære møder i henholdsvis UØE og 

BY.

Økonomi har været inddraget i planlægningen i forhold til budgetlægning samt 
budgetopfølgningerne pr. 31.3 og 30.9

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at udkast til politisk mødeplan 2018 imødekommer de 
opstillede vilkår.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Lov om kommunernes styrelse.
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Økonomi
Udgifter til mødeforplejning o.l.

Bilag:
1 Åben Udkast af 12. april 2018 56591/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at mødeplanen for 2019 godkendes for så vidt angår Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at der tages stilling til, om der skal træffes beslutning om mødernes varighed.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Mødeplanen for 2019 blev godkendt. 
Mødernes varighed lig møderne i 2018.
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156. Ansøgning om sponsoraftale til 7-kantens sommerspil 2018
Dok.nr.: 17055
Sagsid.: 18/5226
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
7-kanten har søgt om sponsorstøtte på 100.000 kr. til sommerspillet 2018, og 
borgmesteren har givet tilsagn om tilskuddet. 

7-kanten og Varde Kommune har senest haft en sponsoraftale for 2016 og 2017, der 
hvert af årene støttede sommerspillet med 100.000 kr. finansieret af Visionspuljen.

Sponsoraftaler indgås i henhold til Varde Kommunes Kodeks for Sponsoraftaler. Kodekset 
stiller følgende betingelser til en sponsoraftale:

1. Aftalen skal give Varde Kommune en positiv reklame-/brandingværdi 
2. Der må ikke være misforhold mellem købet af reklameydelser og kommunens 

formål med sponsoraftalen
3. Sponsoraftalen skal være indgået på markedsvilkår
4. Sponsoraftalen skal indeholde en oplistning af modydelser for sponsoratet

Der skal udarbejdes sponsoraftale for 2018. I sponsoraftalen for 2016 og 2017 indgik 
følgende modydelser for sponsoratet:

 Varde Kommunes logo med ”Vi spiller teater i naturen” trykkes på 
sommerspilsbilletterne sammen med et bilede fra den aktuelle forestilling

 Et banner med ”Vi spiller teater i naturen” hænges op i Arnbjerg Parken
 Annonce i sommerspilsprogrammet
 Op til 350 sommerspilsbilletter i kataloget for tilflyttere
 ”Vi i naturen” logo øverst på 7-kantens hjemmeside
 ”Vi i naturen” på plakater, i foreningsbladet, programmer i sæsonkalender, 

storskærm i Janderup og på sponsorvæg
 Artikel med borgmester og formanden for Udvalget for Kultur og Fritid i 

sommerspilsprogrammet
 Promovering af ”Vi i naturen” via et reklamespot med udgangspunkt i Varde 

Sommerspil
 Logo på billetter til alle øvrige forestillinger

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at en sponsoraftale for 2018 er meget lig sponsoraftalen for 
2016 og 2017, og at den således lever op til Varde Kommunes Kodeks for Sponsoraftaler.

I forhold til aftalen for 2016 og 2017 bør modydelsen i form af VIP-billetter udgå, jf. 
Udvalget for Økonomi og Erhvervs beslutning 31. januar 2018.

Konsekvens i forhold til visionen
I sponsoraftalen vil indgå, at 7-kanten skal anvende sloganet ”Vi spiller teater i naturen”

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Kodeks for Sponsoraftaler

Økonomi
Sponsoraftalen finansieres af Visionspuljen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Chaplintekstsalgsflyer 71086/18
2 Åben Evt. indgåelse af sponsoraftale med 7-kanten 15360/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at beslutning om sponsorstøtte på 100.000 kr. til 7-kantens sommerspil 2018 tages til 
efterretning.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Beslutning om sponsorstøtte på 100.000 kr. til 7-kantens sommerspil 2018 blev taget til 
efterretning.
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157. Fælles Ejendomscenter
Dok.nr.: 17063
Sagsid.: 17/10390
Initialer: caho
Åben sag

Sagsfremstilling
I forbindelse med vedtagelsen af budgettet blev det besluttet at igangsætte et arbejde 
med henblik på at vurdere, om drift og vedligehold af kommunens bygninger kunne 
tilrettelægges mere hensigtsmæssigt, herunder om de ressourcer, som vi har, kan 
anvendes mere på tværs af organisationen, end vi gør i dag.

Konsulentfirmaet Reflexio har i dialog med lederne og teknisk servicepersonale på de 
forskellige institutioner udarbejdet en rapport for en fremadrettet organisation og 
opgaveløsning på ejendomsområdet.

De bærende elementer i denne model/organisering:
- Sikre effektiv drift af ejendomsporteføljen
- Sikre fokus på bygningernes funktion som rammesættende for den kommunale 
opgaveløsning
- Sikre arealoptimering – smart udnyttelse af kvadratmeter

Med afsæt i de bærende elementer, vil det strategiske ejendomscenter have ansvar for 
formulering og udmøntning af kommunens ejendomsstrategi.
Ejendomscentret vil få følgende ejendomsfunktioner: 
- Ejendomsopgaver fra den nuværende centrale ejendomsafdeling
- Tværgående koordinering
- Sikring af fagligt samarbejde vedrørende eventuelle ejendomme, der indgår på særlige 
vilkår
- Levering af ejendomsdrift og service til kommunens ejendomme

Rapporten har været i høring hos de 4 FællesMED og HovedMED.
MED udvalgene kan godt se gode elementer i de forslag der lægges op til i rapporten. 
Dog giver Med-udvalgene (især skoleområdet) bekymring for, om de serviceopgaver som 
pedellerne løser i hverdagen udover de ordinære ejendomsopgaver vil blive løst 
fremadrettet. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurdere, at når man ser på det samlede ejendomsområde, så løses 
opgaverne ikke optimalt i dag.
 
Med de forhold der er belyst i rapporten, og i særdeleshed den forskel der er på 
serviceniveauer, er det nødvendigt at gentænke organiseringen. 

Det er derfor forvaltningens anbefaling, at følge den organisering som rapporten forslår. 
Det er dog vigtigt, at der i implementeringen er en tæt dialog med alle parter, så det 
sikres, at alle nuværende serviceopgaver også bliver løst fremadrettet.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Økonomi
I den foreslåede model samler man al indvendig og udvendig vedligehold i Teknik og 
Miljøs Ejendomscenter. Herved sikrer man, at de indarbejdede budgetbesparelser kan 
opnås.

Bilag:
1 Åben Høringssvar fra Varde Håndværker- og Industriforening 75403/18
2 Åben Høringssvar fra Fælles-MED for Social og Sundhed 75400/18
3 Åben Høringssvar fra Plan, Kultur og Teknik 75398/18
4 Åben Fælles MED Administration(1).pdf 75395/18
5 Åben Høringssvar - Hoved MED udvalget.pdf 75394/18
6 Åben Modeller for organisering af Ejendomsområdet i Varde Kommune 63696/18
7 Åben Ejendomsstrategi for Varde Kommune 2017-2022 75478/18
8 Åben Høringsvar fra servicepersonale. 75970/18
9 Åben Høringssvar fra FællesMed Børn og Læring.pdf 76195/18
10 Åben Bilag til rapporten vedr. Ejendomsområdet fra reflexio 56628/18
11 Åben Rapport vedr. Ejendomscentret fra Reflexio 56630/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at modellen for etableringen af et fælles ejendomscenter godkendes og samles i Teknik 
og Miljøs Ejendomscenter.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv anbefaler Byrådet, 

at den skitserede model for etablering af et fælles Ejendomscenter principgodkendes og 
placeres i Plan, Kultur og Teknik.
Under hensyn til kommunens geografiske udstrækning og det udarbejdede 
Byrådsgrundlag er det en forudsætning, at modellen får et decentralt afsæt.

at der til den videre implementeringsfase etableres et § 17, stk. 4 udvalg bestående af 
byrådsmedlemmerne Peter Nielsen, Ingvard Ladefoged og Holger Grumme Nielsen, to 
embedsmænd fra administrationen, to institutionsledere og to servicemedarbejdere.  

I den videre proces er der fortsat tæt involvering af Borgmester og relevante 
udvalgsformænd.
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158. Pølsebod på Varde Torv
Dok.nr.: 17028
Sagsid.: 13/5878
Initialer: pijb
Åben sag

Sagsfremstilling
Det er blevet besluttet, at Varde Kommune opfører en ny pølsebod på Torvet i Varde. 
Pølseboden forventes klar i september 2018. 

Der er indgået en lejeaftale med Samstyrken om den pølsevogn, der er på Torvet i dag, 
lejeaftalen udløber, når den nye pølsebod er klar. Lejen af den ny pølsebod skal udbydes 
i offentligt udbud. 

Hidtil er der ikke betalt stadepladsafgift for pølsevognen. Der vil blive lagt op til, at den 
nye lejer skal betale leje af pølseboden.  

Lejen af pølseboden udbydes således, at der lægges vægt på pris og projekt jævnfør 
nedenstående kriterier:

 Pris for leje inkl. moms af pølseboden vægter med 40%
 Sortiment og råvarer i pølseboden vægter med 30%
 Beskrivelse af hvordan pølseboden vil støtte op om bylivet på og omkring Varde 

Torv vægter med 30%

Udkast til udbudsvilkårene er vedlagt som bilag. 

I forbindelse med genudlejning skal man være opmærksom på ”Bekendtgørelse om 
kompensation til personer med handicap i erhverv m.v.”, hvor det af kapitel 2, § 2, 
omkring fortrinsadgang fremgår:

Fortrinsadgang ved ansættelse hos offentlige arbejdsgivere, bevilling til stadepladser 
m.v. og taxikørsel. 
 
§ 2. Ved besættelse af en ledig stilling er offentlige arbejdsgivere forpligtet til at give en 
person, der på grund af handicap har vanskeligt ved at få beskæftigelse på det 
almindelige arbejdsmarked, fortrinsadgang til den ledige stilling, hvis personen med 
handicap efter arbejdsgiverens vurdering er lige så kvalificeret som de øvrige ansøgere.
 
Stk. 2. Tilsvarende gælder for offentlige myndigheder ved bevilling til ledige 
stadepladser, avis- og bladkiosker, chokolade- og tobaksudsalg eller andre tilladelser, 
forpagtninger og lignende af tilsvarende art samt bevilling til taxikørsel, jf. dog § 9.

Forvaltningens vurdering
I forbindelse med det igangværende arbejde med Varde Torvs fremtidige udseende, 
spiller den nye pølsebod en vigtig rolle.
 
Forvaltningen anbefaler derfor, at lejen af pølseboden sættes i offentligt udbud. 
Det anbefales ligeledes, at der i udbuddet vil blive lagt vægt på projekt og pris for at 
opnå et samspil mellem torvemiljøet og udbuddet i pølseboden. 
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Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Lov om offentlige veje
Bekendtgørelse om kompensation til personer med handicap i erhverv m.v.

Økonomi
Den kommende lejeindtægt fra pølseboden kendes ikke. 
Udgiften til annoncering af udbuddet afholdes af kontoen for etablering af pølseboden.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Udkast til udbudsmateriale pølsevogn Torvet.docx 74737/18
2 Åben Udkast lejeaftale pølsevognen Torvet.docx 74732/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at pølseboden udlejes efter gældende regler om offentligt udbud, 
at lejer udvælges efter projekt og pris, og 
at udgiften til annoncering af udbuddet afholdes af kontoen for etablering af pølseboden.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.



Udvalget for Økonomi og Erhverv 23-05-2018

Side 412

159. Stop for yderligere planlægning for vindmøller på land
Dok.nr.: 17039
Sagsid.: 17/8095
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
Med baggrund i antallet af allerede opstillede vindmøller på land i Varde Kommune og de 
igangværende energipolitiske forhandlinger i Folketinget og herunder især udsigten til en 
efterfølgende massiv udbygning af antallet af vindmøller placeret på havet, bør Varde 
Kommune indtil videre ophøre med al videre planlægning for nye vindmøller i Varde 
Kommune.

Anbefaling

Niels Christiansen (C) anbefaler,
at Varde Kommune ophører med al planlægning for vindmøller på land i Varde 
Kommune. 

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 22-05-2018

Fraværende: Ingen

Preben Friis-Hauge fremsatte følgende ændringsforslag:

Udvalget indstiller til byrådet vedr. vindmølleplanlægning på land:
- at kommuneplanens retningslinier i kommuneplan 2017-2021 for tema 14 (bæredygtig 
energiforsyning) fastholdes,
- at udvalget i 2018 politisk behandler indkomne ansøgninger om opsætning af nye 
vindmøller, som kommunen har givet mulighed for, og
- at udvalget derefter tager beslutning om planlægning af nye landbaserede 
vindmølleprojekter i Varde Kommune.

Ændringsforslaget blev sat til afstemning:
Navn Parti For Imod Undlod
Peter Nielsen V x
Preben Friis-
Hauge

V x

Anders Linde V x
Niels Haahr  
Larsen

V x

Søren  Laulund A x
Jan Lings A x
Niels 
Christiansen

C x

Et flertal i Udvalget for Plan og Teknik fremsender ændringsforslaget til Byrådet med 
anbefaling.  
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Flertalsindstillingen fra Udvalget for Plan og Teknik blev sat til afstemning.

For flertalsindstillingen stemte Erik Buhl, Holger Grumme Nielsen, Henrik Vej Kastrupsen, 
Ingvard Ladefoged, Søren Laulund, Peter Nielsen, Line Berner og Anders Linde 
Imod flertalsindstillingen stemte Julie Gottschalk 
Ingen undlod at stemme

Flertallet fremsender flertalsindstillingen til Byrådet med anbefaling.
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160. Forslag. Kommuneplantillæg for skole- og fritidsområde i 
Varde

Dok.nr.: 17042
Sagsid.: 18/436
Initialer: ibhe
Åben sag

Sagsfremstilling
Forvaltningen har udarbejdet Forslag til Tillæg 16 til Kommuneplan 2017, som giver 
mulighed for at opføre en skole og idrætsanlæg på et ubebygget område langs Ortenvej i 
Varde.  

Planområdet er ca. 9,2 ha og består af et nuværende boldbaneanlæg og opdyrket 
markjord. Varde Kommune ejer området.

Lokalplanområdet ligger i byzone og er omfattet af Kommuneplan 2017’s bestemmelser 
for rammeområde 23.02.R03, hvor området er fastlagt til rekreative formål med konkret 
anvendelse til idrætsanlæg.

En ændret anvendelse af området til skole- og fritidsformål forudsætter, at der 
udarbejdes et tillæg til Kommuneplanen, fordi planområdet er omfattet af rammeområde 
23.02.R03 og delvist af 23.02.C02, som erstattes af rammeområde 23.02.O07 i Tillæg 
16.

I forbindelse med udarbejdelse af kommuneplantillægget er der indkaldt ideer og forslag. 
Der er modtaget 7 svar, som er samlet i vedlagte resumé.

Der er udarbejdet en miljøscreening for Forslag til Lokalplan 23.02.L12 og til Tillæg 16. 

Forslag til Tillæg 16 til Kommuneplan 2017 skal vedtages, før Forslag til Lokalplan 
23.02.L12 kan vedtages.

Sagen er en A-sag, hvor planforslag godkendes i Udvalget for Økonomi og Erhverv, mens 
den endelige plan vedtages af Byrådet. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at området giver de bedste betingelser for placering af en ny 
skole og tilhørende idrætsanlæg på grund af den synergi, som muliggøres med det 
nuværende Varde Fritidscenter.

Kommuneplantillægget er i tråd med de bestemmelser, som gælder for området ved 
Varde Fritidscenter, og således samles arealet med rekreative offentligt tilgængelige 
undervisnings- og fritidsformål.

I miljøscreeningen er det vurderet, at planforslaget ikke vil medføre væsentlige 
miljøpåvirkninger. Planlægning af en ny skole vil ændre på trafikmønstrene for såvel 
bilister som cyklister og fodgængere. Ændringerne i trafikforholdene i og omkring 
planområdet vurderes ligesom de ændrede støjforhold og fritidsmuligheder ikke at være 
væsentlige, og de giver ikke anledning til krav om udarbejdelse af en miljørapport.
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Det er forvaltningens vurdering, at mange af de indkomne forslag allerede er indtænkt i 
udarbejdelse af lokalplan, og andre vil være mulige bud i en nært forestående 
konkurrence om skolens udformning. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommuneplan 2017
Planloven
Miljøvurderingsloven

Økonomi
Ingen

Høring
Kommuneplantillæg 16 skal i offentlig høring i min. 8 uger jævnfør planloven §24, før 
planen kan vedtages endeligt.

Bilag:
1 Åben Frelloskolen_Tillæg 16 til kommuneplan.pdf 59482/18
2 Åben Indkomne bemærkninger-samlet.pdf 59685/18
3 Åben Resumé af indkomne bemærkninger til idéoplæg ny skole ved 

Ortenvej.pdf
61047/18

4 Åben Miljoescreening 23.02.L12 Omraade til offentlige formaal ved 
Ortenvej.docx.pdf

61749/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Økonomi og Erhverv,
at Forslag til Tillæg 16 til Kommuneplantillæg 2017 vedtages og sendes i offentlig høring 
i 8 uger, og
at den tilhørende miljøscreening godkendes og offentliggøres samtidigt med 
Kommuneplantillægget.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 22-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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161. Forslag. Lokalplan for ny skole ved Ortenvej, Varde
Dok.nr.: 17041
Sagsid.: 16/1918
Initialer: ibhe
Åben sag

Sagsfremstilling
Forvaltningen har udarbejdet Forslag til Lokalplan 23.02.L12, som giver mulighed for at 
opføre en skole og idrætsanlæg samt bevare og udbygge de nuværende fritidsfaciliteter 
på et ubebygget areal langs Ortenvej i Varde. Lokalplanen skal desuden sikre en 
landskabelig tilpasning med varierede uderum og stiforløb, og at parkering og veje i vid 
udstrækning er indpasset i et grønt miljø.

Lokalplanområdet består af et nuværende boldbaneanlæg og opdyrket markjord, i alt ca. 
9,2 ha. Området ejes af Varde Kommune.
 
Lokalplanområdet ligger i byzone, og det er omfattet af bestemmelserne for 
rammeområde 23.02.R03 i Kommuneplan 2017, hvor det er fastlagt til rekreative formål 
med konkret anvendelse til idrætsanlæg. En ny rammeplan giver mulighed for at bygge 
en skole og idrætsanlæg samt for offentligt tilgængelige fritidsformål. En ændret 
anvendelse af området til skole- og fritidsformål forudsætter, at der udarbejdes et 
kommuneplantillæg, jf. særskilt sagsfremstilling.

Der er udarbejdet en miljøscreening for Forslag til Lokalplan 23.02.L12 samt til Forslag til 
Tillæg 16 til Kommuneplan 2017. 

Lokalplanområdet er omfattet af gældende Lokalplan 07.D12.01, som ophæves med den 
endelige vedtagelse af Lokalplan 23.02.L12.

Forslag til Tillæg 16 til Kommuneplan 2017 skal vedtages, før Forslag til Lokalplan 
23.02.L12 kan vedtages.

Sagen er en A-sag, hvor planforslag godkendes i Udvalget for Økonomi og Erhverv, mens 
den endelige plan vedtages af Byrådet.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at området giver de bedste betingelser for placering af en ny 
skole og tilhørende idrætsanlæg på grund af den synergi, som muliggøres med det 
nuværende Varde Fritidscenter.

Skolen får nær adgang til allerede etablerede og omkostningstunge uden- og indendørs 
sportsfaciliteter, og det er hensigten at skabe fælles kantinefaciliteter. 

Forvaltningen vurderer samtidig, at lokalplanlægning for skole og fritidsformål skaber 
gode rammer for at opfylde kommuneplanens retningslinjer for et grønt og velfungerende 
kultur- og naturmiljø, som styrker Varde som en grøn by og skaber en bedre 
sammenhæng med den eksisterende bynære natur.

Den centrale placering i forhold til den nye skoledistriktgrænse giver mulighed for at 
binde nordbyen sammen omkring et tværgående fodgænger- og cykelstiforløb fra 
Campus i Øst til nye boligområder i vest. 
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I miljøscreeningen er det vurderet, at planforslaget ikke vil medføre væsentlige 
miljøpåvirkninger, og derfor ikke skal miljøvurderes, jf. lov om miljøvurdering af planer 
og programmer § 3, stk. 2.

Etableringen af en ny skole vil ændre på trafikmønstrene for bilister, cyklister og 
fodgængere. Ændringerne i trafikforholdene i og omkring planområdet vurderes ligesom 
de ændrede støjforhold og fritidsmuligheder ikke at være så væsentlige, at det give 
anledning til krav om udarbejdelse af en miljørapport.

Forvaltningen har i forbindelse med udarbejdelse af Tillæg 16 til Kommuneplan 2017 
indkaldt ideer og forslag. Der er modtaget 7 henvendelser fra borgere. 

De indkomne forslag allerede er indtænkt i lokalplanforslaget eller kan indgå som 
inspiration til den nært forestående konkurrence om skolens udformning.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommuneplan 2017
Planloven
Miljøvurderingsloven

Økonomi
Skolebyggeriet og de trafikforanstaltninger, der skal udføres inden for lokalplanområdet, 
er indeholdt i det anlægsbudget, der er afsat til opførelse af en ny skole. Derudover er 
der igangsat en trafikanalyse for at belyse afledte forhold uden for lokalplanområdet.

Høring
Lokalplanforslaget skal i offentlig høring i min. 8 uger, før lokalplanen kan vedtages 
endeligt, jf. planloven § 24.

Bilag:
1 Åben Miljoescreening 23.02.L12 Omraade til offentlige formaal ved 

Ortenvej.docx.pdf
61748/18

2 Åben Resumé af indkomne bemærkninger til idéoplæg ny skole ved 
Ortenvej.pdf

61082/18

3 Åben Indkomne bemærkninger-samlet.pdf 61081/18
4 Åben Lokalplan 23.02.L12.pdf 68579/18
5 Åben Skoledistriktvarde_ oversigt.pdf 70370/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at Forslag til Lokalplan 23.02.L12 vedtages og sendes i offentlig høring i 8 uger,
at den tilhørende miljøscreening godkendes og offentliggøres samtidigt med 
lokalplanforslaget, og
at Lokalplan 07.D12.01 ophæves i forbindelse med den endelige vedtagelse af Lokalplan 
23.02.L12.
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Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 22-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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162. Hovedbyer på forkant - Fra byrum til naturrum
Dok.nr.: 17040
Sagsid.: 17/8018
Initialer: mars
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune og en række andre kommuner modtog 30. juni 2017 en invitation fra 
Realdania om at deltage i et projekt, der sætter fokus på udviklingen af bymidten i 
kommunens hovedby – Varde for vores vedkommende.

Det er forventningen, at Realdania vil støtte op om ni fysiske projekter eller udvikling af 
strategiske helhedsplaner rundt om i Danmark. Realdania ønsker, at projekterne skal øge 
byernes kvalitet og udviklingsmuligheder med afsæt i stedbundne kvaliteter og 
ressourcer. Realdania har ialt afsat en ramme på 73 mio. kr. til indsatsen. Realdania kan 
støtte de enkelte projekter med op til 7-8 mio. kr., dog maks. 50 % af projektets 
samlede budget. Allerede afsatte område- eller bygningsfornyelsesmidler kan indgå i 
finansieringen. 

Varde Kommune indsendte 20. september 2017 en interessetilkendegivelse til Realdania. 
Med afsæt i Direktionens ønsker, har vi taget udgangspunkt i den eksisterende 
udviklingsplan. 

Varde Kommune har indsendt en interessetilkendegivelse om støtte til udarbejdelse af en 
helhedsplan for Varde by med hovedfokus på at få udarbejdet en helhedsplan for 
området mellem åen og Slotsgade inkl. den gamle handelsskole. Målet med 
helhedsplanen er at skabe grundlaget for, at private investorer, eventuelt i samarbejde 
med kommunen, udbygger området til gavn for byen og kommunen. Helhedsplanen skal 
ligge i forlængelse af områdeplanen for området.

Realdania meddelte 31. oktober 2017, at interessetilkendegivelsen er modtaget positivt, 
og at Varde Kommune derfor er gået videre til anden runde om ansøgning af midler til en 
helhedsplan, jr. ovenfor.

Varde Kommune indsendte 26. april 2018 en endelig ansøgning om medfinansiering af 
helhedsplanen med opbakning fra ProVarde, Varde Handel, Udviklingsrådet for Varde By 
og enkelte ejendomsejere. Varde Kommune ansøger om 50 % af 587.500 kr. inkl. 
fondsafgiften på 17,5 %.

Realdania har 17. april 2018 givet tilsagn om en medfinansiering på 300.000 kr. inkl. 
fondsafgift.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der er en enestående mulighed for at skabe et unikt projekt, 
der binder byen sammen med åen og samtidig binder byen sammen på tværs af åen.

Der forestår en involverende proces med deltagelse af ejendomsejerne i området, Varde 
Handel, ProVarde, Udviklingsrådet for Varde By samt interesserede borgere og politikere. 
Der skal således udarbejdes en helhedsplan, der giver ejendomsejerne mulighed for at 
skabe attraktive boliger og sammen med kommunen, byen og borgerne udvikle det 
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offentlige rum mellem Slotsgade på den ene side og Banegården/Posthuset på den anden 
side af åen.

Helhedsplanen skal være færdig, så der kan udarbejdes en endelig ansøgning til 
Realdania i februar 2019.

Konsekvens i forhold til visionen
Nationalpark Vadehavet går helt op til Varde By, og derfor skabes der med projektet en 
god mulighed for at koble byen til naturen. Dette gøres ved, at engstykket med 
Slotsbanken bliver en mere integreret del af byen, der dermed øger adgangen til 
naturen.

Retsgrundlag
Styrelsesloven

Økonomi
Varde Kommune forpligter sig i første omgang kun til medfinansiering af den strategiske 
helhedsplan. Medarbejderressourcer vil primært komme fra Plan og Vækst, mens den 
kommunale medfinansiering på 250.000 kr. plus fondsafgiften på 37.500 kr. – i alt 
287.500 kr. finansieres af afsatte midler i Plan og Vækst.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Hovedbyer på forkant - Ansøgning Varde Kommune 68706/18
2 Åben Bevillingsbrev Hovedbyer på forkant.pdf 67813/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at modtage støtten på 300.000 kr. fra Realdania til medfinansiering af en helhedsplan for 
Varde Midtby,
at den resterende finansiering af 287.500 kr. finansieres af afsatte midler i Plan og 
Vækst. 

Beslutning Direktionen den 16-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 22-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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163. Udvidelse af friarealet ved Værkstedssmøgen, Varde
Dok.nr.: 17038
Sagsid.: 14/14737
Initialer: ibhe
Åben sag

Sagsfremstilling
Byrådet godkendte i 2016 etablering af et privat fælles friareal på en strækning mellem 
Vestergade og Vestervold i Varde, der kaldes Værkstedssmøgen. En forudsætning for, at 
Varde Kommune anvender 2,5 mio. kr. til projektet er, at der sikres offentlig 
stiforbindelse på strækningen mellem Vestergade og Vestervold, og at de grundejere 
fremover selv skal vedligeholde arealerne. Projektet er realiseret. 

Varde Kommune skal tinglyse en deklaration om, at den fremtidige vedligeholdelse 
varetages de private ejendomme selv, jf. byfornyelsesloven. 

I forbindelse tinglysning af pligten til fremtidig vedligeholdelse af arealerne og den 
offentlige stiadgang har det vist sig, at arealafgrænsningen i det oprindelige projekt ikke 
omfattede en stikvej langs baghaver til beboelser langs Vestervold.

Alle grundejere i henholdsvis Værkstedssmøgen og langs stikvejen har udtrykt ønske om, 
at denne også skal være omfattet af en fælles deklaration.

Grundejere langs stikvejen har for egen regning selv ny istandsat vejen med ny 
separatkloakering og asfaltbelægning.

For at kommunen kan tinglyse en deklaration om pligt til fremtidig vedligeholdelse for 
hele det ønskede areal, er det nødvendigt, at Varde Kommune formelt beslutter at 
inkludere stikvejen i friarealet. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at det er mest hensigtsmæssigt at lade hele arealet være 
omfattet af friarealområdet, og dernæst tinglyse en deklaration om drift og 
vedligeholdelse af dette areal på alle 12 ejendomme, som er omfattet af beslutningerne.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Bilag1_e-rids 2018-04-17.pdf 61101/18
2 Åben Bilag2_Indstilling om udvidelse af friareal ved 

Værkstedssmøgen_26-04-2018.pdf
65320/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at udvidelse af friarealprojektet, som det fremgår af bilag 1 godkendes.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 22-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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164. Nyt reglement for Varde Bibliotek
Dok.nr.: 17033
Sagsid.: 18/4090
Initialer: chst_slettet_1
Åben sag

Sagsfremstilling
Biblioteket har i 2017 indført nyt bibliotekssystem, Cicero. Dette har givet anledning til 
en gennemgang af det eksisterende reglement. I den forbindelse viser det sig, at der 
ikke er blevet godkendt reglementer politisk siden 2006, sandsynligvis fordi der i den 
daværende beslutning stod ”…at lederen af Varde Bibliotek bemyndiges til at kunne 
foretage mindre justeringer som følge af ny lovgivning og praksisændringer…”. 

Der er imidlertid siden 2006 også sket en række ændringer i gebyrtakster, hvilket gør det 
relevant at få godkendt et reglement politisk. 

Forvaltningens vurdering
Der er behov for et ajourført reglement for biblioteksvæsenet i Varde Kommune.  
Reglementet bør følge praksis på andre offentlige områder, hvor man er barn til man 
fylder 18 år, og forældre dermed hæfter for deres børns benyttelse af tilbuddet. Det 
gamle reglement skelnede mellem barn og voksen ved 13 år. 

De foreslåede bødetakster har allerede igennem en årrække været eksisterende praksis 
på biblioteket jf. prisfremskrivninger. Taksten stiger jo længere man har beholdt mediet 
udover lånetiden.

Overskridelse af lånetiden for 
materialer lånt samme dag med 
samme udlånstid

Takster 
2007 - 
Voksne

Takster 
2007 - 
Børn

Takster 
2018 - 
Voksne

Takster 
2018 - 
Børn

Ved overskridelse af lånefristen 10 kr. 5 kr. 20 kr. 5 kr. 
Ved overskridelse mere end 7 dage 20 kr. 10 kr. 40 kr. 10 kr.
Ved overskridelse mere end 14 dage 40 kr. 20 kr. 80 kr. 20 kr.
Ved overskridelse mere end 21 dage 80 kr. 30 kr. 120 kr. 30 kr.
Ved overskridelse mere end 30 dage 200 kr. 50 kr. 220 kr. 60 kr.

Borgerne udelukkes for adgang til at benytte selvbetjening på biblioteket, hvis de skylder 
over 300 kroner.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Lov om biblioteksvirksomhed. 

Økonomi
Bødetaksterne har ligget på dette niveau de seneste år.
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Bilag:
1 Åben Forslag til reglement for Varde Kommunes Biblioteker 55197/18
2 Åben Forslag til reglement for biblioteket 53993/12

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at forslag til nyt reglement for Varde Bibliotek godkendes.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 07-05-2018

Fraværende: Ingen

Stig Leerbeck deltog ikke i behandlingen af punktet

Anbefalingen blev godkendt

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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165. Etablering af fælles institution for den forberedende 
grunduddannelse (FGU) i Varde, Esbjerg og Fanø kommuner

Dok.nr.: 17049
Sagsid.: 17/5883
Initialer: lcor
Åben sag

Sagsfremstilling
I oktober 2017 indgik en bred forligskreds i Folketinget en aftale om reform af det 
uddannelsesforberedende område – ’Aftale om bedre veje til uddannelse og job’. 
Reformen medfører, at der fra august 2019 etableres en ny forberedende 
grunduddannelse (FGU), og at kommunerne skal sikre en sammenhængende ungeindsats 
med målet om at få flere unge i uddannelse og job. 

Af aftalen fremgår det, at de nye statsligt selvejende FGU-institutioner skal etableres 
efter en forudgående lokal proces, hvor der er indgået aftale om kommunale FGU-
dækningsområder. Kommunernes Kontaktråd (KKR) forestår den lokale proces, og KKR 
indstiller til Undervisningsministeriet, der opretter FGU-institutionen. 

Byrådene i Varde Kommune og Esbjerg Kommune skal beslutte FGU-dækningsområde, 
antallet af og placering af skolerne/institutionen, og det forventede antal spor på 
skolerne.

FGU skal etableres som en ny selvstændig statslig selvejende institution med egen 
ledelse, der får et geografisk dækningsområde bestående af et antal kommuner. Der 
oprettes i omegnen af 90 skoler i alt, som organiseres i op til 30 statsligt selvejende 
institutioner. Institutionen har i dækningsområdet pligt til at udbyde alle 3 spor (almen, 
praktisk og erhvervssporet) og til at optage alle målgruppevurderede elever med 
hjemsted i dækningsområdet. Der skal være pædagogisk ledelse på alle skoler, og 
institutionens øverste ledelse skal derudover være synlig på skolerne. Skolerne skal i 
udgangspunktet indeholde alle 3 spor af FGU. Der er dog mulighed for, at 
undervisningsministeren i særlige tilfælde, herunder yderområder, godkender skoler med 
færre spor. 
 
KKR stiller, på baggrund af tilbagemeldinger fra kommunerne, forslag om 
dækningsområde og placering af skoler til undervisningsministeren. KKR’s endelige 
forslag til ministeren om dækningsområde og placering af skoler skal være modtaget 
senest 1. juni 2018. Undervisningsministeren opretter - på baggrund af forslagene om 
dækningsområder og placering af skolerne - institutionerne efter drøftelse med 
aftalepartierne. Undervisningsministeren opretter de nye institutioner som statsligt 
selvejende institutioner og godkender vedtægterne. Ministeren nedsætter en 
interimsbestyrelse 1. september 2018 for hver FGU-institution. 
 
Der er på det administrative niveau afholdt drøftelser mellem Esbjerg og Varde 
Kommune vedrørende FGU-dækningsområdet. Fanø har tilkendegivet, at der er 
opbakning til og ønske om at indgå i dette samarbejde. Varde og Esbjerg Kommune har 
desuden afholdt drøftelser med produktionsskolerne og VUC i kommunerne.

Forvaltningens vurdering
Der vurderes ikke at være alternativer til indstillingen vedrørende dækningsområdet. Det 
er på administrativt og politiske plan afklaret med andre omkringliggende kommuner, 
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hvorvidt de ønsker at indgå i FGU dækningsområdet. Hverken Varde eller Esbjerg 
kommuner har elevgrundlag til alene at udgøre et FGU-dækningsområde. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Brev fra Undervisningsministeriet den 10. januar 2018 om opstart af de lokale processer 
om udarbejdelse af dækningsområder for FGU og placering af institutioner. 

Desuden fremsat lovforslag til Lov om institution for forberedende grunduddannelse den 
21. marts 2018, L 200 – 2017-18, som 1. behandles den 17. april 2018: 
http://www.ft.dk/samling/20171/lovforslag/L200/som_fremsat.htm

Økonomi
Økonomien for aftalen forhandles i løbet af foråret, og det er derfor ikke muligt præcist 
at vurdere de økonomiske konsekvenser for Varde Kommune.

Forslaget er, at kommunerne finansierer 65% af udgifterne og staten den resterende del 
af udgiften til en FGU-elev, og at kommunernes merudgifter under ét vil blive 
kompenseret gennem bloktilskud via DUT-principperne (Kompensation som følge af 
lovgivning).

Der henvises til særskilt sag på nærværende dagsorden.  

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at Varde, Esbjerg og Fanø Kommuner indstiller til Kommunernes Kontaktråd (KKR), at 
der etableres en fælles FGU-institution i kommunernes dækningsområde,
at der etableres 3 FGU-skoler i henholdsvis Varde, Esbjerg og Ribe,
at alle skoler som udgangspunkt tilbyder 3 spor,
at den fælles institution kommer til at ligge i Esbjerg.

Beslutning Direktionen den 09-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev tiltrådt.

Beslutning Udvalget for Børn og Læring den 14-05-2018

Fraværende: Ingen

Forelægges Byrådet med anbefaling.

http://www.ft.dk/samling/20171/lovforslag/L200/som_fremsat.htm
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.



Udvalget for Økonomi og Erhverv 23-05-2018

Side 429

166. Skoler og dagtilbud for alle: Justering af krav til nedlukning 
af overbygningsklasser

Dok.nr.: 17048
Sagsid.: 18/4879
Initialer: olho
Åben sag

Sagsfremstilling
Det fremgår af forligsteksten vedrørende skolestrukturen ’Skoler og dagtilbud for alle’ at
Fra skoleåret 2019/2020 skal der være 24 eller flere elever i overbygningens 9. klasses 
årgang.

Proceduren for lukning af skolens 9. klasse er således:
 År 1 såfremt elevtallet i 9. klasseårgang 23 eller færre elever pr. 5/9 orienteres 

skole om lavt elevtal ligesom udvalget/byrådet orienteres.
 År 2 på baggrund af elevtal i 9. klasseårgang pr. 5/9 følges op igen og status 

gives til udvalget. Såfremt antallet af elever i 9. klasseårgang er 23 eller færre 
elever, laves en sag til Byrådet, hvoraf det fremgår, at som konsekvens af 
beslutningen i Byrådet den 30. maj 2017, så påbegyndes procedure omkring 
lukning af 9. klasse på den pågældende skole

Det har været drøftet at ændre denne procedure så den fremover kommer i 
overensstemmelse med nedenstående beskrivelse:

Fra skoleåret 2021/22 skal der være 29 eller flere elever i hver af overbygningens 7. og 
8. klasses årgang. 

Proceduren for lukning af skolens 7. og 8. klasse er således:
 År 1 på baggrund af elevtal i 7. og 8. klasseårgange pr. 5/9 orienteres skole om 

lavt elevtal ligesom udvalget/byrådet orienteres.
 År 2 på baggrund af elevtal i 7. og 8. klasseårgange pr. 5/9 følges op igen og 

status gives til udvalget. Såfremt antallet af elever i 7. og 8. klasseårgange er 
under 29 elever i begge årgange, laves en sag til Byrådet, hvoraf det fremgår, at 
som konsekvens af beslutningen i Byrådet den 30. maj 2017, så påbegyndes 
procedure omkring lukning af overbygningen på den pågældende skole.

Overbygningselever flyttes til anden overbygningsskole i klyngen. Overflytningen af 
overbygningsklasserne er herefter permanent.

Det har efterfølgende været drøftet at ændre på disse krav, således at kravet til 7. og 8.  
årgangs størrelse ændres fra 29 elever til 24 elever og at proceduren for lukning ændres 
i overensstemmelse med dette elevtal således:

Ny formulering; Mulig flytning af 9. klasse og mulig flytning af 7.-8. klasse.

Fra skoleåret 2019/2020 skal der være 24 elever eller flere i overbygningens 9. klasses 
årgang.

Pr. 5. september 2019: Elevtallet i 9. klasserne opgøres.
- såfremt en skole har 23 eller færre elever i 9. klasse orienteres udvalget/Byrådet.
Skoleåret 2019/2020: 9. klasse består.
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Pr. 5. september 2020: Elevtallet i 9. klasse opgøres for skoleåret 2020/2021
- såfremt der er 24 elever eller flere i 9. klasse suspenderes proceduren. 
- såfremt en skole har 23 eller færre elever i 9. klasse, får udvalget/Byrådet en sag, hvor 
man politisk skal forholde sig til en evt. lukning under henvisning til beslutningen 30. maj 
2017.

- Beslutningen kan være, at 9. klasse ikke lukkes (kunne f.eks. være begrundet i, at der 
er tale om et kortvarigt dyk i børnetallet). I givet fald besluttes det, at proceduren er 
suspenderet og der startes forfra, når det måtte blive aktuelt p.g.a. børnetal.

- Udvalget/Byrådet beslutter, at 9. klasse skal flyttes fra det følgende skoleår, jf. 
processen beskrevet i strukturaftalen, og proceduren igangsættes.

Skoleåret 2020/2021: 9. klasse består.
Det betyder at 9. klasse tidligst kan flyttes fra en skole i skoleåret 2021/2022 (altså med 
virkning fra aug. 2021)

Ny formulering: Mulig lukning af 7.-8.klasse

Det fremgår, at fra skoleåret 2021/2022, skal der være 24 elever eller flere i 
overbygningens 7. og 8. klasses årgang (begge årgange).

Pr. 5. september 2021: Elevtallet i 7. og 8. klasserne opgøres for skoleåret 2021/2022.
- såfremt en skole har 23 eller færre elever i enten 7. og 8. klasse (eller begge) 
orienteres udvalget/Byrådet.
Skoleåret 2021/2022: 7. og 8. klasse består på den pågældende skole.

5. september 2022: Elevtallet i 7.og 8. klasse opgøres for skoleåret 2022/2023
- såfremt der er 23 elever eller flere i både 7. og 8. klasse suspenderes proceduren. 

- såfremt en skole har 23 eller færre elever i 7. og/eller 8. klasse, får udvalget/Byrådet 
en sag, hvor man politisk skal forholde sig til en evt. lukning under henvisning til 
beslutningen 30. maj 2017.

- Beslutningen kan være, at 7. og 8. klasse ikke lukkes (kunne f.eks. være begrundet i, 
at der er tale om et kortvarigt dyk i børnetallet). I givet fald følger det, at proceduren er 
suspenderet og proceduren starter forfra, når det måtte blive aktuelt.

- Udvalget/Byrådet beslutter, at 7. og 8. klasse skal flyttes til anden overbygningsskole 
fra det følgende skoleår.

I skoleåret 2022/2023: 7. og 8. klasse består.

7. og 8. klasse kan således tidligst fjernes fra skoleåret 2023/2024 (altså med virkning 
fra august 2023)

Forvaltningens vurdering
Det vurderes at 24 elever fortsat vil betyde at det vil være muligt at oprette et 
’overbygningstilbud’ (valgfag, holddannelse, praktikforløb etc.) som tilgodeser alle 
elevers behov/ønsker og skolens mulighed for at tilrettelægge forløb, som både lever op 
til folkeskolelovens krav og til elevers ønsker.
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Samtidig vil et lavere elevtalskrav give mulighed for at flere elever kan fortsætte i 
overbygningen på deres distriktsskole, hvilket igen vil kunne bidrage til mindre 
’sårbarhed’ i de forskellige skoledistrikter.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Intet

Økonomi
Da den besluttede tildelingsmodel forsat beregnes ud fra at en klasse kan rumme op til 
28 elever, vil der ikke umiddelbart genereres en yderligere udgift ved at ændre 
minimumskravet til 24 elever. Det er vanskeligt at beregne om den beskrevne procedure 
for lukning af overbygningsklasser ville kunne generere en besparelse på sigt, da 
eleverne fra den lukkede overbygningsårgang vil skulle rummes på en anden 
overbygningsskole i klyngen, hvilket her vil kunne betyde at der udløses en ekstra 
klasse.

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at de ændrede retningslinjer vedr. procedurer i forbindelse med nedlukning af 7., 8. og 
9. klasse godkendes.

Beslutning Udvalget for Børn og Læring den 14-05-2018

Fraværende: Ingen

Forelægges Byrådet med anbefaling.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv indstiller anbefalingen til Byrådet med følgende 
tilføjelse,
 
Proceduren for lukning af børnebyer og børnecentre justeres efter samme model, så 
Udvalget/Byrådet i tilfælde af et børnetal under det aftalte niveau i år 2 får en sag, hvor 
man skal forholde sig til en eventuel lukning i stedet for en sag om, at proceduren for 
lukning af børnebyen/børnecentret igangsættes.
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167. Gensidig orientering
Dok.nr.: 16280
Sagsid.:
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering ved borgmesteren
 
Orientering ved direktørerne
 
Møder med ministre, folketingsmedlemmer mv
 
Løbende orientering om aktuelle sager
 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Orienteringen blev taget til efterretning.
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168. Køb af ejendom
Dok.nr.: 17036
Sagsid.: 17/3427
Initialer: joni
Åben sag

Sagsfremstilling
Ejendommen er Blåvandshuk Fyr, der ligger ved Blåvandshuk på kanten af Nationalpark 
Vadehavet og Naturpark Vesterhavet. Ejendommen der består af to matrikler (matrikel 
nr. 11 d og 11 c, Vandflod by), har ifølge tingbogen et grundareal på 25.426 m2. På 
ejendommen er der to bygninger. Den ene er tårnet, Blåvand Fyr og den anden er 
fyrpasserboligen, der er delt i to med en lille mellemliggende gårdhave. Kort over 
ejendommen fremgår i brugsaftalen, der er vedhæftet som bilag.

Varde Kommune har indgået aftale med Søfartsstyrelsen, om overtagelse af Blåvand Fyr 
med en overdragelsessum på 1.200.000 kr. I aftalen tages der forbehold for 
Søfartsstyrelsens fortsatte brug af Fyret i navigationsøjemed og plads til DGPS-station og 
diverse installationer. Overdragelsesaftalen er vedlagt som bilag. 

Varde Kommune køber ejendommen til 1,2 mio. kr., hvilket svarer til den offentlige 
ejendomsvurdering.

Varde Kommune har indgået en brugsaftale med ProVarde, der har ret til at benytte 
fyrtårnet til publikumsadgang og til at benytte fyrmesterboligen til udstillinger og 
publikumsinformation. Aftale om overdragelse af brugsretten er vedhæftet som bilag.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at Blåvand Fyr og arealet omkring fyret er blandt de 
vigtigste attraktioner for de mange turister, som holder ferie i Varde Kommune. Samtidig 
er Blåvand Fyr et vartegn for Varde Kommune og et vigtigt symbol og udflugtsmål for 
mange borgere i kommunen. Derfor er det afgørende, at turisterne og borgere fortsat 
har mulighed for at besøge området ved Danmarks vestligste punkt samt at nyde 
udsigten fra fyrets top. 
På den baggrund er det forvaltningens vurdering, at Varde Kommune skal sikre den 
fremtidige adgang til fyret ved køb af ejendommen. 

Konsekvens i forhold til visionen
Blåvand Fyr er et vartegn for Varde Kommune og det omkringliggende areal, er et vigtigt 
udgangspunkt for gåture og strandture i et af Varde Kommunes mest storslåede 
naturområder. Udsigten fra toppen af fyret ud over havet og kystlandskabet er en unik 
naturoplevelse for både borgere og turister.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
Da Varde Kommune pt. varetager størstedelen af vedligeholdelsesforpligtelserne på 
ejendommen, forventes det ikke, at en overtagelse af ejendommen medfører nye større 
udgifter til drift og vedligehold.
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I forbindelse med en eventuel overtagelse af ejendommen er der mulighed for at indgå 
en ny brugsaftale, hvor ProVarde i højere grad bidrager økonomisk til drift og vedligehold 
af ejendommen.

Grundet de naturmæssige bindinger der er på området samt Søfartsstyrelsens fortsatte 
brug af fyrtårnet til diverse installationer, vurderes en overdragelsessum på 1.200.000 
kr., at være rimelig.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Brugsaftale mellem VETR og Varde Kommune kopi af Doknr 836600-

12
47667/17

2 Åben Blåvand Fyr - overdragelsesaftale 70540/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 
at købet af Blåvand Fyr, ejendommen Fyrvej 106 godkendes,  
at midlerne til finansiering af overdragelsen finansieres af kassebeholdningen,
at der indgås en ny brugsaftale med ProVarde og at der i den forbindelse tages stilling 
til, hvorvidt ProVarde skal bidrage yderligere til drift og vedligehold af ejendommen. 

Beslutning Direktionen den 16-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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169. Ansøgning om tilskud til jubilæumsturnering - Varde 
Goldklub

Dok.nr.: 17085
Sagsid.: 18/5375
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Golfklub har søgt om tilskud på 25.000 kr. til afvikling af en turnering 1.-3. juni 
2018 i forbindelse med klubbens 25-års jubilæum.

Jubilæet fejres med forskellige tiltag i løbet af sæsonen. I kraft af jubilæet har klubben 
fået lov til at afholde en ProAM turnering i forbindelse med, at der i Esbjerg Golfklub 
spilles en professionel turnering. En ProAm turnering er en holdturnering forud for en stor 
turnering, hvor holdene består af en professionel og tre amatører. 
 
Varde Golfklub anfører følgende i ansøgningen:

 Turneringen er den største turnering, der bliver spillet på Varde Golfklubs bane i 
mange år, og derfor forventer klubben en del pressedækning 

 Turneringen vil i kraft af størrelsen trække tilskuere til udefra, og den vil være 
med til at udbrede kendskabet til det dejlige naturområde ned til Varde Å. En 
synliggørelse, der gerne skulle give lysten til at komme igen, ikke blot på 
golfbanen men til Varde kommune som helhed

 Turneringen vil engagere mange erhvervsfolk, og mange af klubbens medlemmer 
vil være engageret i turneringen som frivillige hjælpere

Golfklubben anfører, at det i forbindelse med turneringen vil være relevant at eksponere 
Varde Kommunes vision ”Vi i naturen”.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at turneringen er egnet til eksponering af Varde Kommune, 
selvom begivenheden kun strækker sig over tre dage, og at værdien af en eksponering 
kan stå i rimeligt forhold til tilskuddet, hvis visionens logo f.eks. trykkes på programmer 
og vises på golfklubbens hjemmeside. 

Forvaltningen vurderer også, at det vil være relevant, at Varde Golfklub efter turneringen 
dokumenterer, hvordan turneringen har haft en brandingværdi for kommunen.

Forvaltningen foreslår derfor, at der gives et tilskud på 25.000 kr. på betingelse af, at ”Vi 
i naturen”-logoet trykkes på programmer og vises på klubbens hjemmeside i tilknytning 
til turneringen, og at støtten fra Varde Kommunes visionspulje fremhæves på klubbens 
hjemmeside. 

Konsekvens i forhold til visionen
Golf er en udendørs sport, og en stor turnering forventes at trække mange tilskuere ud i 
naturen.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Økonomi
Tilskuddet på 25.000 kr. finansieres af visionspuljen.

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at Varde Golfklub bevilges et tilskud på 25.000 kr. til afvikling af sin jubilæumsturnering, 
og 
at tilskuddet betinges af, at Varde Golfklub trykker ”Vi i naturen”-logoet på programmer, 
viser kommunens logo på klubbens hjemmeside, og fremhæver tilskuddet fra Varde 
Kommunes visionspulje. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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170. Lukket - Salg af ejendom i Varde
Dok.nr.: 16602
Sagsid.: 18/3092
Initialer: pijb
Lukket sag

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.



Udvalget for Økonomi og Erhverv 23-05-2018

Side 438

171. Lukket - Salg af grund i Horne
Dok.nr.: 16607
Sagsid.: 18/3495
Initialer: pijb
Lukket sag

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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172. Lukket - Salg af grund i Sig
Dok.nr.: 17043
Sagsid.: 17/13143
Initialer: pijb
Lukket sag

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 23-05-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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